
Na důchodech a platech ušetří, německou 

pojišťovnu zasponzorujou
Vítám Vás u dalšího z BOček, která pro vás děláme během
prázdnin  v odlehčené  formě.  Každopádně  v budoucích
týdnech se můžete těšit například na zajímavý speciál týkající
se krajů apod. 
  Pojďme se  společně  podívat  na  další  majstrštyk  Fialovy
vlády.  Ta  loni  využila  stavu  legislativní  nouze  ke  snížení
valorizace důchodů, čímž české důchodce připravila v součtu
o  miliardy korun.  Zhruba  ve  stejné  době  pak  ale  ta  stejná
vláda  prakticky  zasanovala  ztráty  německé  pojišťovací
skupiny Allianz,  když přeplatila  i  miliardáře Křetínského a v

utajeném režimu draze koupila firmu Net4Gas, jenž spravuje asi čtyři tisíce kilometrů
potrubí na přepravu plynu. Výsledek této transakce? Objednávky na tranzit plynu přes
Česko spadly na nulu, stát pro draze koupenou firmu hledá náhradní zdroj příjmu a ten
poskytne kdo? Občané. Ti občané, kterým Fialova vláda vzala peníze, aby měla na
samotnou  předraženou akvizici.  Takže  nejdřív  Fialova  vláda  vzala  miliardy  českým
důchodcům, aby nákupem Net4Gas zasanovala ztráty německé pojišťovací skupiny
Allianz a kanadských důchodců skrze penzijní fond OMERS. A dnešní stav Net4Gas? 
Tranzit nula, tržby nula… a Vy, hloupí Češi, cálujte.
Výpadek příjmů chce podnik vynahradit vyššími platbami od těch, kteří mu zbyli jako
jediní zákazníci – tedy od domácností a firem v ČR. Navíc zlevňování plynu v zimě tím
přestává  být  reálné…  Manko  šlo  řešit  na  úkor  původních  vlastníků  a  věřitelů
NET4GAS. Ale to by nebyla vláda P. Fialy, aby původním vlastníkům nevyplatila skoro
8 mld. CZK.
I když šlo v minulosti  o miliardový byznys, do aukce na přepravu plynu přes české
území na následující roky 2025 a 2026 se nepřihlásil vůbec nikdo. Právě čeští občané
a  firmy  tak  zůstali  jediným  zákazníkem  Net4Gas.  Kdyby  si  stát  před  miliardovou
akvizicí standardně ověřil, zda o poskytování služeb zestátněnou firmou bude zájem,
šlo manko Net4Gas řešit na úkor původních vlastníků a věřitelů. Těm namísto toho ale
raději  vláda Petra Fialy vyplatila v transakci bezmála 8 miliard korun, které sebrala
svým  vlastním seniorům. Rekordní  ztráty  Net4Gas  čeští  občané  pocítí  již  brzy  na
fakturách za plyn, kde dojde ke zdražení položky za jeho přepravu, zatímco stát bude
mít na krku zadlužený podnik bez hlavního zdroje příjmů.
Státní zam ěstnance nabírají, ale dob ře neplatí
A právě  kvůli  akvizicím,  jako  je  tahle  a  absolutnímu selhání  vlády v její  povinnosti
řádného  hospodáře,  budou nyní  chybět  platy  také  pro  státní  zaměstnance.  Ministr
financí Stanjura totiž k Jurečkově plánu na zvýšení platů státních zaměstnanců od října
o víkendu pronesl, že na něj ve státní kase nejsou peníze, vládní rozpočtová rezerva je
vyčerpaná a na přidávání není kde brát. Přidávání mělo zvýšit platy buď o sedm, nebo
o deset procent, a stálo by asi šest a půl miliardy. Tedy částku, kterou mohly pokrýt
prostředky, kterými se vláda raději  rozhodla pomoci německé pojišťovně.  A intenzita
protestujících  hlasů,  která  se  vůči  návrhu  na  přidání  lidem  ve  státním  sektoru
vzedmula, vychází  primárně  z dalšího, už ani nevím kolikátého nedodrženého slibu
této vlády.
Snad všichni členové pětidemolice se totiž v rámci předvolebních slibů zařekli, jak se
chystají bojovat za zeštíhlení státu. Realita po téměř třech letech? Ta je taková, že stát
nadále nabírá další  a další  státní zaměstnance, které pak ani  není  schopen řádně
zaplatit  a  chránit  je  před inflací  alespoň  natolik,  jak  je  to  adekvátní  pro  soukromý
sektor.  Zcela  nejvíc  lidí  pracuje  v regionálním  školství.  To  spadá  pod  příspěvkové
organizace,  jejichž  zřizovatelem  jsou  většinou  obce  nebo  kraje,  a stát  poskytuje
prostředky na platy prostřednictvím krajů. Těchto lidí je zhruba 270 tisíc.
V bezpečnostních sborech, kam spadá policie, hasiči, celníci nebo vězeňská služba,
jich  je  přes 80  tisíc,  v armádě  téměř  40  tisíc.  Šestnáct  procent  ze všech  státních
zaměstnanců tvoří státní úředníci, je jich víc než 76 tisíc. Většina z nich, přes 49 tisíc,
pracuje v tzv. neústřední státní správě, to znamená na finančních úřadech, ve správě
sociálního  zabezpečení  nebo  na úřadech  práce.  Na samotných  ministerstvech  je
zaměstnáno  necelých  23  tisíc  úředníků.  V ústředních  orgánech,  tedy  například
na Úřadu vlády ČR, a ve všech dalších státních úřadech pracuje přes 27 tisíc lidí. O
peníze všech těchto lidí se jedná, a ministr Stanjura jim nyní vzkazuje, že jejich platy
jsou méně důležité než sponzorovat německou pojišťovnu. Je skutečně toto země, ve
které chceme žít?
Urážky ob čanů placené ob čany
Naprosto skandální výroky v minulém týdnu pak minulý týden pronesl Otakar Foltýn. O
koho jde? Je neuvěřitelné, že daná slova zazněla z úst člověka, který byl  teprve v
červenci  pověřen  koordinováním  strategické  komunikace  státu.  Plukovník  Foltýn
předvedl strategickou komunikaci v praxi na festivalu ve Slavonicích, kde vypočítal, že
4,5 % národa, která sdílí na sociálních sítích dezinformace, jsou zombíci anebo svině.
Je tohle skutečně způsob, jakým chce vláda pomoci zasypávat příkopy ve společnosti?
Nebo snad další příklad zoufalé personální politiky vlády pětikoalice? Ať už je to tak či
onak,  je  třeba  připomenout,  že  plukovník  Foltýn  je  stále  jen  státním  úředníkem
placeným z peněz daňových poplatníků.  Ano,  i  těch,  které se neštítí  označovat  za
svině jen proto, že si  »dovolí« na sítích vyjádřit nesouhlas s pětidemolicí. Omluva v
tomto případě snad ani nemá cenu, když Foltýn hned během prvního měsíce ve své
funkci dokázal, že v ní nemá co dělat. Ale panu premiérovi a předsedovi ODS P. Fialovi
přece nějaká  ta  »svině« či  jiný výraz nemůže  vadit,  když  už poněkolikáté  podržel
svého stranického kolegu Novotného, jehož slovník se podobnými a ještě ostřejšími
slovy jen hemží. Je pak ale velmi úsměvné, když nám tito lidé tvrdí, že jsou vládou
slušnosti a nějakých hodnot. Jak jsme si dnes ukázali, tak jediná hodnota, na niž slyší,
je nahrabat sobě a svým kamarádíčkům co nejvíce kšeftů.
Kateřina Konečná

Jaká je perspektiva a s kým?  
Znovu se  diskutuje  o  tom, kolik  nás bude stát  plyn a kolik
elekt řina.  Ano  je  to  podstatná  otázka  nejen  pro  rodiny,  a le
zejména pro pr ůmysl a zem ědělství, když ceny energií výrobci
a  pěstitelé  promítnou práv ě  do  cen  výrobk ů  a  to  pak  musí
v kone čném důsledku ve zboží každá rodina zaplatit.
Zásadně špatné rozhodnutí padlo už v roce 2005, resp. 2006, když
došlo  na  privatizaci  energetických  soustav  a  tehdejší  vláda
souhlasila se vstupem německého RWE do našeho plynárenství.
Úplnou katastrofou byl pak rok 2013 a krok vlády P. Nečase z ODS

(min. financí M. Kalousek), když tuto klíčovou oblast ovládly finanční fondy pojišťoven
(německých a  kanadských)  a  naplno  čerpaly hotové peníze  na své potřeby.  A to
včetně  snížení  základního  jmění  společnosti  o  více  než  29 miliard Kč.  Zároveň
strategicky  směřovaly  naši  energetiku  do  závislosti  na  cizích  zdrojích  a
zpochybňovaly zdroje dosavadní, včetně vložených investic do výdělečného tranzitu.
Privatizovány byly  zisky  a  současná  ztráta,  která  vyplývá  z hospodaření  bývalých
vlastníků, má být zaplacena z nákladů státu, tedy z kapes daňových poplatníků, když
stát znovu v prosinci 2023 převzal podnik, aby zabránil jeho bankrotu. Udělejte si tedy
sami obrázek o tom, jak efektivně a pro koho podnik hospodařil pod privátní správou,
proti tomu jak hospodařil dříve státní podnik Transgas a komu vděčíme za současnou
inflaci a proč máme 3x dražší energii než Slovensko nebo Maďarsko a Rakousko.
Současná vláda tak chce od občanů znovu zaplatit to, co občané už jednou zaplatili a
co  jim  předchozí  vlády  jako  škodu  způsobily.  Je  to  nejen  nemorální,  ale  přímo
odporující zdravému rozumu. Celá privatizace se ukázala jako majetkový zločin, když
zisk si přivlastňují soukromé osoby, které o sobě tvrdí, že jsou lepší hospodáři, a když
majetkovou  podstatu  vydrancují,  chcete-li  zkrachují,  tak  ztrátu  z jejich  působení
nechají znárodnit, aby ji daňový poplatník musel zaplatit ještě jednou.
Jen se  ptám,  proč  se vedou tak  úporné boje  právě  o  hraniční  (plynový)  přechod
Sudžu, kdo za tím stojí a kolikrát to ještě musíme ze svých daní zaplatit? Čí to bude
zisk a proč máme odebírat plyn od obchodníků,  kteří ho neumějí nakoupit a dodat
takovým  způsobem,  jak  ho  umí  nakoupit  sousedé,  při  využití  vybudované
infrastruktury? A kdy nám vláda přestane lhát?
Já si odpovím na shora uvedenou otázku: S těmi, co nyní vládnou, určitě NE.
Iportal                   JUDr. Vojtěch Filip

Člen  vedení  Sociální  demokracie  na  kandidátce
STAČILO!  ve  St ředočeském  kraji.  M ůže  to
znamenat  m ůj  konec  v  SOCDEM,  uv ědomuje  si

Jan Tvrdý
    Vnitrostranický  boj  uvnit ř  Sociální

demokracie  pokra čuje  a  nabírá  na  síle  po
prohraných  evropských  volbách.  P ředseda
SOCDEM Michal Šmarda sice vyzval k tomu,
aby  se  strana  soust ředila  na  nadcházející
krajské  a  senátní  volby  s tím,  že  ú čty  se
budou skládat až po nich, ale nap říklad člen
předsednictva  za  St ředočeský  kraj  Jan

Tvrdý redakci iportaL24.cz potvrdil, že do voleb jd e na kandidátce STA ČILO!,
tedy s KS ČM, konkuren ční ČSSD – Českou suverenitou sociální demokracií a
dalšími  menšími  levicovými  stranami.  Tedy  de facto,  vezmeme-li  to  do
důsledk ů, proti stran ě, jejímž je členem…
Je  pravda,  že  se  budete  ucházet  o  hlasy  voli čů  ve  St ředočeském  kraji  na
kandidátce  STA ČILO?  Pravda  to  je  a  mělo  by  to  již  být  potvrzené  i  definitivně.
K tomuto kroku mě vedla potřeba ukázat, že je to ta správná cesta.
Hlavně  mě  zarazilo,  že  v  Ústeckém  kraji  předseda  SOCDEM  povolil  koalici
s komunisty za STAČILO! a ve středních Čechách mně do očí řekl, že nám společnou
kandidátku nepovolí. Takže pravidla se mění, upravují a pro každého to funguje jinak.
Nezlobte  se,  ale není  trošku rozdíl,  když  v Ústecké m kraji  kandiduje  koalice
KSČM  a  SOCDEM,  kdežto  ve  St ředočeském  kraji  jdete  jako  STA ČILO!  proti
SOCDEM, která se tam uchází o p řízeň voli čů sama?
To máte pravdu. Ale z druhé strany já zastávám názor, že je potřeba, aby na kraji byla
nějaká reprezentace a hlavně, co je podstatné, průzkumy nám ukázaly 1,6 %, a to se
na mě nezlobte, to zas nejsem blázen. Já to vidím jako vyhozené prachy do kanálu
tou kampaní. A ještě mám pocit, jako kdyby to bylo cíleně. Proto je potřeba spojit síly,
jenže předseda strany má na to jiný názor. A já to celé neřeším kvůli jeho osobě, ale
kvůli krajské organizaci, aby tam měla zástupce. A nejsem sám. I další člen krajského
předsednictva kandiduje se mnou, protože to vidíme jako správnou cestu.
Čili  správná  cesta  je  podle  vás  spojení  všech  levico vých  sil  do  jedné
kandidátky?  Netvrdím, že všech, ale většinově určitě ano. Navíc s komunisty jsme v
minulosti byli dvakrát v koalici v kraji a dobře to fungovalo.
Dobrá,  ale z ůstáváte  členem Sociální  demokracie?  Nebo jak je  to  te ď  s vaší
stranickou p říslušností, když kandidujete za n ěkoho jiného?  Může to znamenat
můj rychlý konec ve straně. Jsem si vědom, že člověk nemůže být členem dvou stran,
ale já nekandiduji za žádný jiný subjekt, ale kandiduji jako člen Sociální demokracie,
takže naopak – já se za tu stranu nestydím a jdu tam z pozice krajského předsedy, a
jak jsem již říkal, s dalším členem krajského předsednictva. Jestli to bude znamenat
náš konec ve straně, je jedna věc, ale důležité pro nás je ukázat, která cesta je tou
správnou. Já jsem přesvědčen, že ta, po níž se vydáváme my dva.
A v čem je  tedy  podle  vás  špatná  ta  cesta,  kterou  zvolil a  SOCDEM?To není
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otázka špatné cesty. V politice se počítají výsledky, a když máte ve volbách do EP
1,8 procenta a průzkumy ve Středních Čechách vám přisuzují 1,6 %, pak přece nejste
blázen a nebudete dělat politiku na to, abyste se nikam nedostali. Ať už jde o krajské
volby, nebo za rok ty sněmovní, které jsou klíčové.Podívejte se na vládu a na ostatní
subjekty. Zkrátka nastala doba spojování a tady cítím daleko větší průsečík. Věřím, že
naše směřování, i vůči voličům, je správné.
 V moment ě, kdy byste byl zvolen do Zastupitelstva St ředočeského kraje a vaše
strana, jak napovídají pr ůzkumy, naopak nikoli, podáte ruku vedení SOCDEM a
začnete diskutovat o další  cest ě,  nebo budete cítit  zadostiu činění a k žádným
vst řícným  krok ům  z vaší  strany  nedojde?  Pane  redaktore,  tohle  opravdu  není
otázka zadostiučinění nebo naschválu. Když v té době budu nadále členem SOCDEM,
tak  budu  hájit  zájmy SOCDEM.  Pokud se  se  mnou strana rozejde  –  tak,  jako  se
rozešla s většinou svých voličů – pak už se tím zabývat nebudu. Potom už to bude
ztráta času a já budu loajální k tomu, za koho jsem kandidoval. Do teď jsem loajální ke
straně, kterou reprezentuji.
To by m ě zajímalo – v čem se podle vás SOCDEM rozešla se svými voli či?
Ve svém  liberálním směřování.  Ať  je  to  pohled  na migraci,  na  Green Deal,  LGBT
skupiny a  různé  podobné  nesmysly,  které  se  staly  prioritami.  Nebo aspoň  z mého
pohledu  jsou  to  nesmysly.  Stavět  se  proti  přírodě  a  proti  lidem.  Navíc  Sociální
demokracie víceméně podporuje pětikoaliční vládu a tím i ožebračování občanů České
republiky. S tím se nikdy nedokážu ztotožnit!A nechci se teď bavit o tom, jak probíhá
hospodaření s majetkem Sociální demokracie.
Do médií nedávno pronikl pr ůzkum, podle n ějž předseda Michal Šmarda oslabuje
volební  potenciál  strany tém ěř  o polovinu a až 16,1 procenta lidí  by SOCDEM
volilo, pokud by v jejím čele stál Lubomír Zaorálek. Onen pr ůzkum, za nímž m ěla
stát agentura STEM/MARK, koloval mezi členy SOCDEM, ale byl ozna čen jako
falešný. Co vy na to? Já ten průzkum vnímám jako reálný. A ne podle toho, kdo ho
dělal, nebo nedělal. Vycházím z toho, že mám přesné informace od mladých lidí, kteří
nedávno ještě stáli v jednom šiku za Michalem Šmardou a zároveň se aktivně účastnili
kampaně posledních voleb. Pracovali s Lubošem Zaorálkem, komunikovali s občany a
ti  jim  to  sdělovali  sami.  Názor  voličů,  s  nimiž  se  scházeli  na  náměstích,  zkrátka
korespondoval  s  tím  průzkumem. »Dokud  je  tam  Michal  Šmarda,  my  vás  volit
nebudeme, i když Luboše máme rádi.«
Je dob ře, když takový pr ůzkum, a ť už je pravý či nikoli, pronikne na ve řejnost?
Té stran ě to p řece může v očích voli čů opět jen a jen uškodit, nemyslíte?  Pokud
si  budeme lhát  do kapsy,  tak  nám to k ničemu nebude.  Pak spadneme pod jedno
procento, majetek půjde na nulu a někdo si bude spokojeně užívat na jachtách a na
plážích.Je důležité, aby řadoví členové zůstali ve straně a nenechali se o ten zbývající
majetek  připravit.  Jedná  se  o  společný majetek  všech  členů  Sociální  demokracie.
Uvědomte si, že naše strana měla ještě před rokem majetek v hodnotě nějakých cirka
dvou miliard, teď už se to tenčí a tenčí. Někteří už nejsou členy strany jen proto, že se
ozvali proti prodeji Lannova paláce pod cenou. Ale jak jsem řekl, to jsou věci, o kterých
teď nechci hovořit. Stále se cítím být loajální k SOCDEM.
Patříte  mezi  kritiky  sou časného vedení.  Prozra ďte  nicmén ě,  který  z p ředsedů
SOCDEM, tedy d říve České strany sociáln ě demokratické, byl  ve vašich o čích
tím »NEJ«? Kdybyste m ěl říci jedno jméno, jaké byste vybral?
To je vcelku jednoduchá otázka, ale je na ni složitá odpověď, protože každá doba byla
trošku jiná. Vyvíjí se nejen doba, ale i společnost a občané. Vyvíjí se také konkrétní
směřování. Ale ve své době stranu nejlépe vedl Miloš Zeman, protože jsme byli jasní,
čitelní a bylo evidentní, na které straně stojíme. A výsledek ve volbách to potvrdil. Stáli
jsme za obyčejným člověkem. I když nechci říkat »obyčejný«, aby to nedevalvovalo
jeho hodnotu člověka. Byli jsme tu zkrátka pro všechny.
Dobrá, nicmén ě je evidentní, že Miloš Zeman už se do čela strany nevrátí. Vidíte
tedy n ějakého člov ěka v sou časné Sociální demokracii, který by mohl být tím, ve
vašich o čích,  správným p ředsedou?  Když to budu hodnotit,  a  žádné hodnocení
nemůže být  objektivní,  pak v České republice jsou obecně  politici  druhé kategorie.
Minimálně ve vládě.  A co se týče vedení SOCDEM, když pominu Luboše Zaorálka,
který je schopný hrát nadále první ligu, tak tam máme v předsedově vybraném týmu
samé politiky třetí až čtvrté kategorie, a to ještě u některých z nich trošičku pochybné
minulosti. A to se prostě  někde musí projevit!  Hlavně mám pocit,  že čím slabší lidi
máme ve vedení, tím víc jsou ti schopnější v regionech ušlapáváni.
  Pojďme na záv ěr do vašeho, St ředočeského kraje. S čím především jdete do
zářijových voleb? Co je tou v ěcí, která nejvíce trápí zdejší ob čany?
Kromě devastace financí, tak stále vnímám jako aktuální téma dopravu okolo Prahy. To
je masakr! To vidí každý, kdo do hlavního města jede, zejména na severu, kde bydlím.
Podceňovat by se neměla ani bezpečnost, to jsou dvě základní věci.
K  tomu  nesmíme  zapomínat  na  školství,  zejména  na  to  střední.  Chybí  mně  tam
odbornosti a řemesla. Všichni studují gymnázia a humanitní obory, ale chybí nám tady
technické obory, zkrátka odborné střední školy i učiliště. Tam vidím obrovskou díru na
trhu, mám-li to takhle říci.                                Petr Kojzar, iportal24 ÁM 

MIKROPLASŤÁCI 
Stvořili jsme nový lidský druh HOMO plastos ? 
   Jedno francouzské úsloví říká "Cherche la fam " , za vším je žena . Toto úsloví by se
dalo ještě rozšířit o dvě další , o "Cherche la  ........ " , za vším jsou peníze , a nebo
také "  Cherche  la  .........  ,  za  vším /  špatným /je  lenost/.  (Omluva  za  tečky místo
potřebných slov, neumím francouzsky ani anglicky.)  
  Ze zpráv lékařů a vědců, kteří zkoumají lidské zdraví se dozvídáme, že se z člověka
stává nejenom nositel  živých parazitů  ve  svém těle,  ale  též chodící  živý  tvor  plný
malých částeček mikroplastů. V podstatě nám zdraví ničí pokrok ve spolupráci s naší
leností odevzdávat skleněné lahve na mléko a jiné nápoje, chodit více pěšky a nebo
jezdit  hromadnou  dopravou,  pěstovat  živé  travnaté  plochy  místo  těch  umělých  a
nenosit oděvy vyrobené z umělých vláken.  ČTK "Lidé kousky plastů i vdechují" Umělá
vlákna z oblečení, neviditelné úlomky z pneumatik nebo umělé trávy. Ve vzduchu, který
lidé dýchají,  poletují  mikroskopické kousky p l  a  s t  ů.  Miniaturní  plasty ve vodě  z
vodovodu, v zelenině a ovoci, v hamburgerech." Tolik ČTK. 
  Mikroplasty údajně dýcháme ze vzduchu, uvolněné z našeho oblečení, pneumatik a
umělé trávy, a tím se nám dostávají patrně i do plic. Dále pak vědci objevili mikroplasty
usazující se v lidských cévách a dokonce se ty neviditelné mršky, mikroplasty, dostaly
nejenom do plodové vody těhotných žen, ale snad i do mléka následně kojících matek.
Často  to  vypadá,  při  sledování  našich  vládních  politiků  i  politiků  té  naší  německé,
potažmo americké vrchnosti,  že se ty parazitické mikroplasty dostaly také do jejich
mozkového epicentra a brání jim v rozumném politickém uvažování a myšlení. Plasty v
moři hubí mořskou faunu, ničí, poškozují naše lidské zdraví, zdraví našich dětí. Naše
vlastní  lenost  a  hloupost  nás  zabíjí,  což ale  mnohým  lidem  nevadí,  neboť  se  řídí
krédem jen "žít a užít si za každou cenu".Všude plno farizejského GREEN DEALU a

vše je stále jenom horší a horší. Připoutání víček k PET lahvím nás má spasit, avšak
mikroplasty v nich obsažené, v nápoji  námi konzumované, našemu zdraví nikterak
neškodí ? Kde je jaká logika toho šíleného, nesmyslného GREEN DEALU? Ptám se
těch VIP mikroplastových, greendealových  mozků v Bruselu, nevyháníte čerta dveřmi
a nevrací se vám zpět  otevřeným oknem sám ďábel? Leniví  lidé jsou pro pokrok,
avšak  je  ten  bezbřehý pokrok  pro  ně  tím  správným  ,  zdravým,  "  ořechovým  "  ?
Neustálý pokrok vzdaluje člověka od přírody, jejíž je nedělitelnou součástí. GREEN
DEAL má snadné řešení, a tím je, aby se lidé dokázali spokojit s málem , jak si toho
příroda  po  právu  žádá,  neboť  lidem  dává  vše  potřebné  k
životu.                                                                   Eva Dolejšová

ČEŠTÍ  KLASIKOVÉ   1 
Když řekneme slovo „klasik“, vybaví se nám úctyhodný občan, který po celý svůj život
neúnavně pracoval pro umění i pro  náš národ, překonával těžkosti. Pak zemřel, byl
teprve poté řádně oceněn a uznán, vstoupil do čítanek a  byly po něm pojmenovány
ulice. Jenže i klasikové byli lidmi z masa a kostí, měli své touhy,  chyby. Prostě nebyli
jen dokonalými bytostmi, nemysleli vždy jen na svůj národ a umění, ale na věci docela
obyčejné. Někdy možná až příliš. Ale ukážeme-li, že ten či onen klasik byl člověkem s
chybami a slabostmi, nijak to neumenšuje jejich tvorbu,  jejich význam pro náš národ,
pro naši společnost, historii i současné školní vzdělávání dětí. Přejme si proto, aby
stejně  jako  naše  generace  i  ty  současné  i  budoucí,  měly  radost  z  historických
Jiráskových eposů, Babičky Boženy Němcové, Nerudových povídek z Malé Strany či
Mánesových obrazů.
Na počátku devatenáctého století byla čeština popelkou, zahnanou do kouta. Němčilo
se. Mikoláš Aleš ve Špalíčku glosuje: „Mluví panna německy? Tak trochu. Trinken´s
Fräulein!  Co  pán  povídá?  Aby  panna  pila.  Ach,  teď  jsem  porozuměla.“   Básník
nejkrásnější  milostné  básně  Karel  Hynek  Mácha  hovořil  se  svou  Lori  výhradně
německy,  František   Palacký sepsal  své slavné dějiny v  němčině  a  teprv  poté je
přeložil do češtiny. S češtinou se potýkal i Josef Mánes,  Jisef Dobrovský, Magdalena
Dobromila Retigová, Karolina Světlá  se  museli češtině naučit až v dospělosti. Karel
Marx v roce 1852 napsal, že v revolučním roce 1848 Češi podnikli poslední marný
pokus  o  svou  životaschopnost.  Není  tedy  samozřejmostí  fakt,  že  dnes  všichni
hovoříme moderní češtinou. A za to právě vděčíme našim klasikům. 

František Palacký  se narodil r. 1798 v Hodslavicích.  V roce
1812 byl přijat  na evangelické lyceum v tehdejším Prešpurku.
Studium  bylo  drahé  -  naštěstí  mu jeden z  profesorů  opatřil
místo obsluhy šlechtických synků v konviktu. Táta mu píše: „že
jsi služebníkem je dobře, kdo se posluhovat nenaučí, ten ani
poroučet umět nebude“. O prvních prázdninách putoval domů
pěšky a  zastavil  se  v  Trenčíně  u  svého spolužáka Jánose
Bakose. V knihovně jeho otce se mu poprvé dostaly do rukou
české  knihy.  Bylo  to  pro  něho  přímo  zjevení,  dosud  dával
přednost  latině  a  němčině.  Ze  skromných  výdělků  si  pak
kupoval české knihy a přivydělával si překladem z němčiny do

češtiny  pro  časopis  Týdeník.  (Slováci  dosud  neměli  svůj  jazyk.)  Později  doznal:
„zapálil jsem se upřímnou vlasteneckou horlivostí, ta nikdy neustydne.“ Spřátelil se s
Jozefem Kollárem a Josefem Šafaříkem. Začal s prvými básněmi, což otec považoval
za ztrátu času. Co po lyceu – nabízelo se mu místo evangelického pastora, v polském
Bielsku,  pro  státní  službu  bylo  vyžadováno  katolické  vyznání.  Že  se  tak  nestalo,
zavinila jedna krásná čtyřiceliletá dáma, Anna Zerdaheylová. Tato šlechtična uvedla
Palackého do „vyšší společnosti“, vzděláváním šlechtických dítek si obstaral obživu.
Volně  cituji  z  Palackého  deníku:  „dávala  mi  sliby,  že  věčně  se  milovati,  všechny
radosti  a hoře sdíleti,  jen jeden život vésti budem..“ Své lásce hodlal zasvětit  svůj
život – nestalo se tak. Naposled se objali  8. ledna 1823 a víc se už nesetkali. Se
svými svěřenci musel do Vídně, kde měli studovat univerzitu, nebyli zrovna nadaní a
bez  jeho  přispění  nemohli  uspět.   Do  Prahy  přišel  tedy  už  jako  pragmatický,
„vybouřený“  člověk, podobné vzplanutí  už neopakoval.  Stal se archivářem hraběte
Šternberka s  platem 200 zlatých  ročně. Přátelil se s hudebníkem Miechurou, který
ho pozval do rodiny. Otec - doktor Johan Miechura byl sice synem mlynáře Měchury,
ale v  Praze  zpanštěl  a  poněmčil  se.  Měl  dvě  dívky na  vdávání.  Náramné partie,
nápadníků spousta, k nim se přiřadil  i Palacký. Začal se dvořit mladší Antonii, která
ho odmítla. Starší Terezie se zamilovala do jakéhosi Bauera, který
ji  zklamal.  Dívka  onemocněla  tak,  že  hrozilo  nejhorší.  Palacký
denně docházel, těšil ji, skuečně jí pomohl. Doktor Held se přimluvil
u dívčina otce. Ten dlouho váhal, rád by měl zetě šlechtice, pouhý
tajemník nebylo žádné terno, ale nakonec svolil k sňatku, který se
konal 16. 9.1827. Manželství z rozumu bylo nakonec mimořádně
šťastné.  Navíc-  nyní  ubyly  pro  spisovatele,  básníka   i  politika
Palackého existenční starosti.
Na politickou dráhu, na jeho monumentální „dějiny“, které dovedl  jen do šestnáctého
století,  byly  v  různých  dobách  různé  názory.  Odmítavé,   na  druhé  straně  straně
obdivné, takže byl dokonce nazván symbolicky po Karlu IV. „druhým  otcem národa.“
V současné době ho rádi vídáme na tisícikoruně. Jeho velkou zásluhou je, že odmítl v
dubnu 1848 pozvání do všeněmeckého  parlamentu ve Frankfurtu  n. M. slovy. „Jsem
Čech rodu slovanského, i se vším nemnohým, co mám i mohu, oddal jsem se navždy
ve službu svého národu.“ Za ta slova se postavili i další známí i neznámí, český národ
byl zachován.                                                                                          Pavel Hruban

„Kdyby se to stalo Rusku nebo Číně, slyšíme o tom
pořád.“ Americká vesmírná ostuda 
  Měli zůstat na misi ve vesmíru osm dní, pravd ěpodobn ě tam ovšem stráví i
letošní Vánoce. Projekt NASA ve spolupráci se spole čností Boeing se rozsypal.
Selhaly trysky, projektanti i NASA s Boeingem se há dají. Zatím po ob ěžné dráze
planety  Zem ě  létají  dva  bezradní  kosmonauti,  kte ří  se  nemohou  vrátit  na
planetu.  Ve h ře je,  že  záchranou akci  zorganizuje  miliardá ř  Elon  Musk.  Lidé
zatím poukazují,  že  kdyby se to  stalo  Rus ům nebo Číňanům, nikdy bychom
nepřestali poslouchat výsm ěch jejich sm ěrem. „Kdyby to byl čínský nebo ruský
neúsp ěch,  nikdy  by se  o  tom nep řestalo  mluvit,“  zazn ělo.Představitelé  NASA
uvedli, že astronauti Butch Wilmore a Suni Williamsová, kteří se stali první posádkou
pilotující  kapsli  Starliner,  by se mohli  vrátit  na Crew Dragon společnosti  SpaceX v
únoru  2025,  pokud  bude  návrat  Starlineru  stále  považován  za  nebezpečný.  Pro
společnost Boeing je takový postoj NASA těžkou ránou, protože se SpaceX Elona
Muska soutěží o první místo v dobývání vesmíru. 
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